
Referat af repræsentantskabsmøde Dansk Fåreavl 4. marts 2023 

Dagsorden 

1. Valg af dirigent 
Valg af stemmetællere 
Valg af referent 

2. Beretning fra bestyrelsen 
Beretning fra Avlsudvalg 
Beretning fra Sundhedsudvalg 

3. Godkendelse af revideret regnskab 
4. Fastsættelse af kontingent 

Bestyrelsen foreslår kontingent for 2024 til kr. 50,- pr. medlem i medlemsforeningerne 
5. Indkomne forslag, skal være formanden i hænde senest den 10/2 2023 på mail formand@sheep.dk 
6. Godkendelse af budget 
7. Valg af 7 medlemmer til bestyrelsen 
8. Valg af 2 suppleanter til bestyrelsen 
9. Valg til udvalg 

Der skal vælges 4 medlemmer til: 
Afsætningsudvalg 
Klima- og naturudvalg 
Sundhedsudvalg 
Avls- og raceudvalg 

10. Valg af 2 revisorer 
11. Eventuelt 

 

 

1. Eigil valgt som dirigent 

Der er 32 stemmeberettigede 

Stemmetællere: 

Hans Erik Jensen 

Mette Jørgensen 

Lars Skovmose 

Referent: 

Steen Ove Sørensen 

 

2. Bestyrelsens beretning 

2022 har været et særdeles spændende år for Dansk Fåreavl. I januar dumpede der en invitation fra 

Fællesorganisationen får og lam og Brancheforeningen for får og geder ind ad døren. De 2 foreninger havde 

taget det gode initiativ at forsøge at få alle fåreforeninger i tale med henblik på lave en fælles organisation 

til at varetage fårefolkets interesser.   

På det indledende møde i februar måned kom man frem til, at Dansk Fåreavl kunne være en brugbar 

skabelon for den fremtidige forening. Bestyrelsen i Dansk Fåreavl blev enige om det var en farbar vej at gå 

og arbejdet kunne komme i gang.  



Der blev nedsat en arbejdsgruppe som skulle komme med forslag til hvordan en fremtidig organisering 

skulle se ud. Ret hurtigt kom man frem til en model og Dansk Fåreavl brugte sommeren til at tilrette 

vedtægterne til en ny verden, hvor foreningen skulle ændres fra at være en forening med personligt 

medlemskab og til at være en interesseorganisation for Regionale fåreforeninger og raceforeninger.  

I oktober mødtes det meste af fåreDanmark igen her i Odense for at se på organisering og vedtægter for 

Det Nye Dansk Fåreavl.  

På mødet var der stor opbakning til, at det var sådan fremtiden skulle se ud. Næste skridt i processen var at 

Dansk Fåreavl skulle afholde ekstraordinær generalforsamling for at få godkendt nye vedtægter.  

Den 28. november afholdt vi den ekstraordinære generalforsamling og her blev de nye vedtægter vedtaget.  

For nogen var det med blandede følelser at det personlige medlemskab som havde været gældende siden 

foreningens stiftelse i 1936 blev sløjfet. Men samtidig var der enighed om, at der skulle nytænkning til, hvis 

fåreavlere og fåreholdere i Danmark i fremtiden skal have et handlekraftigt talerør.  

Kort tid efter den ekstraordinære generalforsamling kom de første tilmeldinger fra foreninger der vil søge 

medlemskab og i dag er alle regionale fåreforeninger og de fleste raceforeninger medlemmer. Det tegner 

rigtig godt for fremtiden, at så mange vil være med til at gøre en indsats for at øge antallet af får, fåreavlere 

og fåreholdere her i landet.  

Der er opgaver nok til den nye bestyrelse og de nye udvalg at gå i gang med, bla.  

Transportforordningen volder stadig problemer for mange mindre fåreavlere- og fåreholdere, dels er 

reglerne bøvlede og en autorisation er en dyr post. Vi har i 2022 deltaget aktivt i Dialogforum og vi vil også 

komme forslag til forbedringer når EU´s transportforordning skal revideres her i 2023.  

Klima- og miljøpolitik, herunder Co2 udledning og påtænkt afgift på landbruget, her skal vi være stikkerne 

og sørge for faktuelle oplysninger om fårene. Vi skal i dialog med Landbrug og Fødevarer. Vi skal fortælle 

den gode historie om hvordan det gode danske lammekød bliver produceret. Vi skal gøre opmærksom på 

fordelene ved at anvende får som naturplejere, afgræsning af solcelleparker osv. Det kan dog nok blive op 

ad bakke vedr. naturpleje, da det er moderne at bruge heste og kreaturer i tiden.  

Ulvesagen er højaktuel, der er stigning i antal angreb p.g.a den øgede bestand af ulve. Det er helt urimeligt 

at myndighederne ikke har lavet en brug handlingsplan for hvordan man vil forvalte området – heldigvis har 

der i flere år være fåreavlere og fåreholdere i det jyske som har gjort en stor indsats på området. Trods 

træghed og modvillighed fra myndighedernes side har de fået etableret et beredskab som kan hjælpe de 

besætningsejere der er udsat for angreb. Stor tak for den indsats.    

Helt generelt skal vi også sørge for udbrede kendskab til og viden om fåreavl og fårehold. Det kan være i 

form af Åben Hus arrangementer og deltagelse på skuer hvor vi henvender os til familien Danmark. Vi skal 

sørge for at opdatere den faglige viden ved at iværksætte/deltage i forsøg og forskning, samt formidle 

faglig viden til besætningsejere.  

Dette var blot nogen af de mange ting der skal tages fat på.  

Sluttelig vil bestyrelsen i det ”Gamle Dansk Fåreavl” sige tak til alle tidligere medlemmer af foreningen for 

medlemskab og arbejdsindsats. Og så vil vi sige hjertelig velkommen til alle medlemmer af Det Nye Dansk 

Fåreavl 

Bente Østergaard 



Beretning avlsudvalg 

Holder normalt møder med alle racer 2 gange om året, men der er kun afholdt et møde i 2022 

Der er holdt flere møder med SEGES 

Været aktive ved dyrskuer 

 

Beretning Sundhedsudvalget 

Statens Serum Institut har overtaget opgaven, med analysere de udtagne prøver for Maedi og Klovsyge. 

Efter lidt indkøringsvanskeligheder er der nu styr på tingene. Vi har været i dialog med SEGES for at se om 

klovsyge kunne kobles på Maedi programmet, dvs. køre i samme register, som skulle være offentlig 

tilgængelig så købere kunne orientere sig om status ved køb.  Det sker dog ikke fra dag til dag, men der 

blæser mildere vinde fra SEGES side, bolden gives videre til det nye sundhedsudvalg. Vi har kort talt om at 

reglerne for import og eksport af får trænger til et eftersyn, det bliver også en opgave for det nye 

sundhedsudvalg.   

3. Regnskab godkendt 

 

4. Forslag til kontingent godkendt 

 

5. Ingen indkomne forslag 

 

6. Budget godkendt 

 

7. Valgt til bestyrelse 

Ann Stistrup Christiansen, 6760 Ribe 
Jens R. Nielsen, 6200 Aabenraa 
Anne Hellerup Juul Christensen, 5602 Avernakø 
Bente Østergård, 9700 Brønderslev 
Karsten Villadsen, 7860 Spøttrup 
Torben Kousgård, 6800 Varde 
Anne Nyquist, 3600 Frederikssund 

8. Valgt som suppleant 
Henning Nielsen, 8832 Skals 
Bente G. Christensen, 5970 Ærøskøbing 
 

9. Valg til udvalg 

Avls-og raceudvalg 

Brian Lundgaard, 6740 Bramminge 

Lars Linding, 6760 Ribe 

Henning Nielsen, 8832 Skals 

Jerry Bækgård-Salling, 4262 Sandved 

 

Afsætningsudvalg 

Hans M. Jensen, 6534 Agerskov 

Katinka Knibbe – van de Wiel, 8830 Tjele 



Stina Brandhøj, 7200 Grinsted 

Morten Brøgger, 8770 Hadsten 

 

Klima- og naturudvalg 

Claudia Nielsen, 8830 Tjele 

Jens Bonderup Kjeldsen, 9530 Støvring 

Jan Rasmussen, 8983 Gjerlev J 

Lars Skovmose, 

 

Sundhedsudvalg 

Inga Stamphøj, 4990 Sakskøbing 

Winnie Uldal Hansen, 6520 Toftlund 

Maurits Knibbe, 8830 Tjele 

Ann Stistrup Christiansen, 6760 Ribe 

 

10. Valg af revisorer 

Ole Søjberg og Steen Ove Sørensen valgt 

 

11. Eventuelt 

Der blev stor glæde over at det var lykkedes at danne den nye forening 

 
 
 
 

 

 

 

 

 

 

 


